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گروه سیاسی - جواد سازگار: سفر هفته گذشته سید 
ابراهیم رئیســی به چین، علی رغم تبلغات همه جانبه 
دولت و رسانه های هوادار آن، نه تنها باعث بهبود شرایط 
بازارهای مختلف در کشور نشــده است بلمه با افزایش 
هیجان هــا در بازارهــای طلا و ارز به نظر می رســد که 
این ســفر باعث امیدواری در بین فعالان و کارشناسان 
اقتصادی نشده و به همین دلیل بازتاب مثبتی از آن در 

این بازارها دیده نمی شود. 
شاید مهمترین انتظار از سفر رئیسی، آغاز اجرایی شدن 
توافق راهبردی ۲۵ ســاله بین ایران و چین بود که دو 
ســال پیش به امضا رســیده اما به نظر می رسد اجرای 
آن به احیای برجام وابسته اســت. اگر چنین فرضی را 
بپذیریم، باید گفت که سفر رئیسی هم نمی تواند چندان 

در تغییر این وضعیت موثر واقع شود. 
رئیسی، خود در بازگشــت از سفر سه روزه به چین در 
فرودگاه مهرآباد در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: در 
جریان این سفر ۲۰ تفاهم نامه در حضور روسای جمهور 
دو کشور به امضا رسید و بعد از انعقاد این توافق نامه ها 
بر اراده جدی دو طرف برای همکاری و توسعه همکاری 
در حوزه های تجاری، اقتصــادی، انرژی، علم و فناوری 
تاکید شــد. خوشــبختانه وزرای حاضر در این سفر از 
جمله در حوزه انرژی، صنعت و تجارت، راه و شهرسازی 
بحث های خوبی را دنبال کردند و تصمیم هایی که گرفته 
شــد، بر این مبنا بود که همه ایــن ارتباطات همراه با 

انتقال تکنولوژی باشد.
رئیــس جمهور ادامه داد: فعالان اقتصادی در کشــور و 
همــکاران در دولت مصوات ســفر را پیگیری کنند. اگر 

پیگیری نشود شاهد آثارش نخواهیم بود.
بعضی از رســانه های اقتصادی تاکیــد دارند که از میان 
توافقات امضا شده، شاید آنچه جدی تر و قابل توجه تر 
اســت احتمالا راه اندازی اینترنت ملی در ایران در ازای 
تهاتر نفت است. هرچند که براساس گزارش رویتز پیش 
از این چین سیستم نظارت قدرتمندی با قابلیت نظارت 

بر اینترنت به ایران فروخته است.
به گزارش تجارت نیوز، براســاس گزارش رویترز شرکت 
مخابرات چینی ZTE »سیســتم نظــارت قدرتمندی 
بــا قابلیت نظارت بر ارتباطات تلفــن ثابت، تلفن همراه 
و اینترنــت« را به آژانس مخابراتــی تحت کنترل ایران 
فروخته اســت. حالا به نظر می رسد یکی از دلایلی که 
رئیســی به چین ســفر کرده، تامین امینت سایبری و 
توســعه زیرســاخت های اینترنت ملی با همکاری چین 

است.
براســاس آن چیزی که تاکنون درز کرده اســت بحث 
اینترنت و زیرساخت اینترنت ملی در سندهای همکاری 
ایران و چین وجود دارد. کما اینکه تامین زیرساخت های 
اینترنت کشــور توســط چین موضوع جدیدی نیست و 
سالیان زیادی است که به دلیل تحریم ها، ایران بخش از 

زیرساخت های خود را از چین تامین می کند.
در شــهریور ماه ۹۹ محمدصالح جوکار، نماینده مجلس 
یازدهــم هم به ماجــرای همکاری ایــران و چین برای 
اینترنت اشــاره کــرده و گفته بود »طرح ملی شــدن 
اینترنت بحث امروز و دیروز نیســت و این ماجرا به چند 
ســال پیش برمی گردد. دولت طبق برنامه ششم مکلف 
است اینترنت کشــور را ملی کند و تمامی شرایط برای 
تحقق این موضوع فراهم اســت. کشور چین قرار است 
طی ســند همکاری ایران با این کشــور بــه تحقق این 

موضوع کمک کند.«
پس از آن علی عگسری، رئیس سابق سازمان صداوسیما 
اعلام کرد که جمهوری اســلامی در حال شکل دادن به 
اینترنت ملی اســت و الگوی ایران برای این هدف چین 

و روسیه هستند.
در چین و روســیه مســیر های دسترســی به اینترنت، 
متعلق به دولت است. یعنی همه شرکت های که اینترنت 

ارائه می دهند باید این مســیرها را از دولت اجاره کنند. 
همچنین؛ وجود سیســتم های قوی نظــارت بر فضای 
مجــازی در چین، مانع اســتفاده کاربــران از اینترنت 

بین المللی و پلتفرم های خارج از این کشور می  شود.
بــا این همه ســیاوش علی احمدی، کارشــناس حوزه 
فنــاوری گفت: »اگر بخواهیم به آینده اینترنت در ایران 
نگاه کنیم، ایجاد یک شــبکه اطلاعات کاملا داخلی که 
کاربران تنها به آن دسترسی داشته  باشند، شدنی نیست. 
چرا که از لحاظ علمی و اقتصادی کشــور را به کما فرو 

می برد.«
از ایــن موضوع کــه بگذریم، مهمترین انتظار از ســفر 
رئیســی به چین این بود که با توجه به تبلیغات، انتظار 
می رفت که این سفر کمی از هیجان های موجود در بازار 
ارز بکاهد یا لااقل روند افزایش قیمت شــکل گرفته در 
این بازار را ولو به صورت موقت و چند روزه متوقف کند. 
بــا این حال نه تنها هیچ واکنش مثبتی نســبت به این 
موضوع دیده نشد بلکه روند افزایش قیمت در بازار ارز و 
به تبع آن طلا و ســکه همچنان ادامه پیدا کرد و در روز 
یکشــنبه از نزدیک شدن قیمت دلار به ۵۰ هزار تومان 

خبر می دهند!
یک کارشــناس اقتصادی در این خصوص به عصر ایران 
گفت: به طور طبیعی چنین ســفری در این ســطح، با 
این ترکیب و کمیت اســناد امضا شــده آنهم به دومین 
قدرت اقتصادی جهان و در واقع اولین اقتصاد جهان به 
لحاظ جریان ســازی اقتصاد بین المللی، نه تنها بازارها، 
عوامل و متغیرهای اقتصادی و شــاخص های اقتصادی 
داخلی ایران ) که به شدت ملتهب و در عین حال منتظر 
و تشــنه تزریق اخبار امیدبخــش و محرک های مثبت 
آنهم در حوزه مناســبات خارجی است(، بلکه بازارها و 
شــاخص های اقتصادی در حوزه هــای منطقه ای و بین 
المللی را به شــدت به واکنش وا می دارد. اما آیا در عمل 
این سفر چنین واکنش ها از نوع مثبت در حوزه داخلی 
بازارهــا و مثبت و منفی در صحنــه بین المللی، در پی 

داشت؟
بررســی بازارها و شاخص های اقتصادی ایران سه مقطع 
زمانی پیش از ســفر، در جریان سفر و پس از آن، چنان 
که قابل پیش بینی بود، نشــان از بی تفاوتی و چه بسا 
واکنش منفی به این ســفر بود. نه شــاخص ها و بازارها 
قبل از ســفر در حالت انتظار مثبت قرار گرفتند، نه در 
جریان ســفر متناسب با وقایع و رویدادهای آن واکنشی 
نشــان دادند و بعد از ســفر و اعلام برخی گزارش ها از 
دســتاوردهای ســفر موجب ایجاد خوشبینی و امید در 

مجموعه اقتصاد و بازارهای مالی و سرمایه ای شد.
به طــور کلی بازارهای مالی و تجــاری ایران بی تفاوت 
و خنثــی از کنــار این رویــداد مهم گذشــتند و روند 

عــادی و در جریان خود را دنبــال کردند. نرخ ارز که با 
کمترین سیاســت اعلامی و عملی منفی از سوی غرب 
و حتی شــرق دچار تلاطم می شود، با این سفر و اعلام 
دســتاوردهای آن نه تنها کاهش نیافت بلکه به روندی 

صعودی خود ادامه داد.
همزمــان با این ســفر، بحــث رایزنی های مســتقیم و 
غیرمســتقیم ایران و آمریکا بر ســر تبــادل زندانی ها 
مطرح گردید کــه اتفاقا بازارها و متغیرهای اقتصادی با 
حساسیت بسیار بالاتری این موضوع را در مقایسه با سفر 
چین دنبال کردند. ســوال قابل طرح این است که چرا 
بازارها و شــاخص های اقتصادی چنین رفتار و واکنشی 

نسبت به این سفر داشته و دارند؟
ایــن ســوال وقتــی جدی تر می شــود کــه رفتارها و 
واکنش های بازارهای داخلی نسبت به سفر چند ماه قبل 
رئیس جمهور چین بــه منطقه خلیج فارس و مواضع و 
رویدادهای آن سفر مورد توجه قرار گیرد. به راستی چرا 
ســفر رئیس جمهور ایران به چین توانست اثرات منفی 
سفر رئیس جمهور چین به عربستان بر اقتصاد ایران را 

خنثی کند؟
سالهاســت اقتصاد ایران چشــم به ســفرها و مذاکرات 
سیاسی دوخته و متاثر از این سفرها و مذاکرات در بیم و 
امید به سر می برد. اما واقعیت این است که در طول این 
سالها به جز برخی مقاطع معدود به ویژِه مذاکرات امضای 
برجام، سفرهای سیاسی و دیپلماتیک چه با حضور طرف 
ایرانی و چه سفرهایی که ازسوی مقامات غیرایرانی اما با 
موضوع ایران صورت گرفته، حاوی پیامهای منفی برای 

اقتصاد ایران بوده است.
سفر هیات ایرانی اگرچه با توجه به ترکیب اعضای حاضر 
در آن که عمدتا وزرا و مقامات اقتصادی بودند و همچین 
توافقات اعلامی امضا شده، عمدتا اقتصادی قلمداد شده 
اما عملا بیش از اینکــه دارای ابعاد و اهمیت اقتصادی 
باشــد، دربردارنده آثار سیاســی و امنیتی چه در داخل 

کشور و چه در سطح بین المللی بوده است.
در داخل کشــور جریان های سیاســی ضد غرب، انرِژی 
مضاعفی در پیشــبرد اهداف سیاسی پیدا کرده و برای 
چنــد ماهی با این انرژی مواضع و رویکردهای ضدغربی 
و ضد برجامی خود را در داخل و سیاست خارجی دنبال 

می کنند.
در ســطح بین المللی و منطقه ای نیــز، اتحادیه اروپا، 
آمریکا و برخی قدرتهای منطقه ای، مناسبات و تحرکات 
سیاســی و امنیتی ایران و چین را با حساســیت دنبال 

کرده و متناسب با آن در صدد تقابل برخواهند آمد.
سفر هیات ایرانی به چین با لحاظ همه جوانب اقتصادی 
و توســعه ای، مهمتریــن رویداد در عرصــه خارجی از 
زمان روی کار آمدن دولت ســیزدهم ارزیابی می شــود. 

چین دومین قدرت اقتصادی دنیاست و سالهاست نبض 
اقتصادی و تجاری جهان را در اختیار دارد. بدون تردید 
خروج اقتصاد ایران از بن بســت و رکــود کنونی و قرار 
گرفتن در مســیر گشایش و توســعه اقتصادی در گرو 
گســترش و نهادینه کردن مناسبات اقتصادی و تجاری 
با کشورهای نوظهور اقتصادی و در راس آنها چین است. 
اولویت دادن به گســترش مناسبات اقتصادی با چین و 
دیگر کشورهای نوظهور مانند هند، کره جنوبی، ترکیه، 
برزیل، یک امر راهبردی اســت و در عمل گریزی از آن 

نیست.
مناسبات اقتصادی با این کشورها در مقایسه با کشورهای 
توسعه یافته اروپایی و آمریکا، ارزانتر، آسانتر، کم هزینه 
تر، کم ریســک تر و پربازده تر است. در این میان چین 
از جذابیت ها و ظرفیت های بالایی برای هر کشــوری از 
جمله ایــران که خود دارای ظرفیت هــا و جذابیت های 
متقابل برای چین است، برخوردار است و همین مساله 
توسعه مناســبات اقتصادی و تجاری میان دو کشور را 

تسهیل و تسریع می کند.
چنین شــرایط و ظرفیت هایی است که تهران و پکن را 
سالهاســت بر میز مذاکره تدوین و اجرای سند ۲۵ ساله 

همکاری های راهبردی نشانده است.
با این توصیف در اهمیت و ضرورت سفر هیات ایرانی به 
چین هیچ تردیدی وجود ندارد. اما شــرایط زمانی سفر 
و غلبه مســائل سیاسی و وجود تحریم ها عملا این سفر 
را برای اقتصاد ایران بی خاصیت و بی اثر ســاخته است. 
بازارها و عوامل اقتصادی ایران آنقدر باهوش هستند که 
چین ومراودات اقتصادی و تجاری آن را مهم تلقی کنند 
امــا پیش از این می دانند که تا زمانیکه قفل تحریم های 
آمریکا وجود دارد هر گونه تحرکی با چین و غیر آن هیچ 
گونه اثر مثبتی نخواهد داشت و رویدادهایی مانند سفر 
اخیر چین، صرفا با اهداف سیاسی و ظاهری خواهد بود 

و هیچ فرصت یا امکان جدیدی را ایجاد نمی کند.
این نوع رفتارها فقط مختص بازارهای داخلی نیســت و 
به طور مشخص بازارها و متغیرهای اقتصادی در سطوح 
منطقه ای و بین المللی نیز این ســفر و دســتاورهای 
اقتصادی آن را جدی تلقی نکردند و به آن واکنش مثبت 

یا منفی نشان ندادند.
صرفا این ســفر از منظر سیاسی و امنیتی تاحدودی از 
سوی برخی کشورها مانند آمریکا تحت رصد قرار داشت 
و واکنش های محدودی را ایجاد کرد. ایران در دهه های 
اخیر همواره مناسبات سیاسی و اقتصادی خارجی خود 
در قبال کشــورهای مختلف را بــر متغیر آمریکا و اروپا 
تعریف می کند. ایران نباید مناســبات اقتصادی خود با 
چیــن را در قالب رقابت های سیاســی و امنیتی و حتی 

اقتصادی آمریک و چین تعریف کند.
اگــر این کار صورت گیرد، مناســبات اقتصادی ایران و 
چیــن صرفا روی کاغذ و متزلــزل و ناپایدار خواهد بود. 
هرچند تا زمانیکه تحریم های اقتصادی ایران از ســوی 
آمریکا و متحدان غربی آن ادامه داشته باشد، پیوستگی 
مناســبات اقتصادی و تجاری خارجی ایران به آمریکا و 
سیاست های آن در قبال ایران، اجتناب ناپذیر است و اگر 
مقامات ایران هم بخواهند مناسبات خارجی خود با هر 
طرفی به خصــوص چین را از دایره تاثیرات آمریکا جدا 
کنند ) که البته حتی اگر فشــارهای ضد ایرانی آمریکا 
برداشــته یا کاهش یابد این اراده از سوی تهران وجود 
ندارد (، تحریم های گسترده آمریکا، این امکان را فراهم 
نخواهد کرد. بنابراین تا زمانیکه تحریم ها ادامه دارد، هیچ 
یک از تحرکات سیاســت خارجی حتی با دومین قدرت 
اقتصادی دنیا، ره به جایی نخواهد برد چه اینکه در یک 
دهه گذشته این مساله به کرات تجربه شده است. عدم 
استقبال و بی تفاوتی بازارهای ایران نسبت به سفر اخیر 
 هیات عالیرتبه ایرانی به چین نیز در این چارچوب باید 

تحلیل و بررسی شود.

چرا بازارها نسبت به سفر رئیسی به چین واکنشی نشان ندادند؟

دستاوردهای سفر پکن؛ بیم ها و امیدها  

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: بر اســاس آنچه که در کمیسیون تلفیق به تصویب 
رســیده اســت بدون هیچ گونه تغییــری در قیمت های 
ســهمیه ای ۱۵۰۰ تومانی و آزاد ۳۰۰۰ تومانی، بخشــی 
از بنزیــن ۳۰۰۰ هــزار تومانی که دولت خــودش آن را 
می فروشــد، در قالب بنزین ۱۵۰۰ تومانی به سرپرســت 
خانوارهای فاقد خودرو داده خواهد شــد و سهم هر عضو 

خانواده ۱۵ لیتر خواهد بود.
مالک شــریعتی نیاســر در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
جزئیات مصوبه کمیســیون تلفیق در خصوص تخصیص 
سهمیه بنزین به خانوارهای فاقد خودرو در سال آتی، بیان 
کرد: یکی از شــعارها و وعده های مجلس یازدهم اصلاح 
نحوه توزیع یارانه بنزین بود. به ویژه بعد از اتفاقات آبان ۹۸ 
تقریبا اکثر نمایندگان و اکثر کاندیداهای جریان انقلابی 
نســبت به وضع موجود انتقاد کردند و قول دادند اگر به 

مجلس راه پیدا کنند این روند را اصلاح خواهند کرد.
امروز یارانه بنزین فقط به افراد صاحب خودرو داده می شود
وی در ادامــه اظهار کرد: تاکنون این روند اصلاح نشــده 
است. از آبان ۹۸ تا به امروز همچنان وضع به منوال سابق 
اســت. گلایه اصلی مردم و نمایندگانی که با وعده اصلاح 
روند وارد مجلس شــدند این بوده کــه روند توزیع یارانه 

بنزین  ناعادلانه اســت. تقریبا نیمی از خانوارهای کشور 
حتی یــک خودرو هم ندارند که بتواننــد از یارانه بنزین 
استفاده کنند. ما امروز یارانه بسیار زیادی در حوزه بنزین 
توزیع می کنیم. قیمتی که امروز بنزین عرضه می شــود 
با قیمت تمام شــده آن که حدود ۱۰ هزار تومان اســت 
فاصله بســیار زیادی دارد. عملا این یارانه فقط به افرادی 
داده می شود که دارای خودرو هستند. عمدتا این قشر نیز 

برخوردارتر هستند.
نیمی از خانوارهای کشور فاقد خودرو هستند

نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی تصریح 
کرد: بر اساس آماری که بنده اخیرا از سامانه رفاهی وزارت 
کار دریافت کرده ام از ۲۹ میلیون خانوار کشور حدود ۱۳ 
میلیون خانوار فاقد خودرو هستند. ۱۱ میلیون خانوار نیز 
دارای یک خودرو بوده و ســه و نیم میلیون خانوار نیز دو 
خودرویی بوده و مابقی نیز ســه خودرو و بیشــتر دارند. 
حدود نیمی از خانوارها فاقد خودرو بوده و حدود ۵درصد 
خانوارهایی که خودرو دارند، بیشتر از سه خودرو در اختیار 
دارنــد. وی در ادامه تاکید کرد: این نحوه توزیع یارانه در 
دهک های درآمدی کشور نیز بدین ترتیب است که هرچه 
دهک ها بالاتر مــی رود تعداد خودروها نیــز در خانوارها 
بیشتر می شود. نتیجه می گیریم آنچه که امروز به عنوان 

یارانه بنزین توزیع می کنیم به خودروها داده می شود که 
عمدتا خودروها نیز در اختیار خانوارهای برخوردارتر است. 
آنچه که امروز برای مردم مهم اســت این بوده که قیمت 
بنزین افزایش پیدا نکند. چراکه بر روی قیمت سایر کالاها 
اثر می گذارد. بنزین یک کالای خاص اســت و اثر تورمی 

روانی و تورم واقعی را همراه با یکدیگر در جامعه دارد.
قیمت بنزین تغییری نخواهد کرد

وی افزود: آنچه که کمیســیون تلفیق مصوب کرده این 
اســت که بدون هیچ گونه تغییری در قیمت های سهمیه 
ای ۱۵۰۰ تومانی و آزاد ۳۰۰۰ تومانی، بخشــی از بنزین 
۳۰۰۰ هزار تومانی که دولت خودش آن را می فروشد، در 
قالب بنزین ۱۵۰۰ تومانی به سرپرست خانوارهایی بدهد 
که خودرو ندارند. به اعضای هر عضو خانواده باید ۱۵ لیتر 
داده شــود. یعنی اگر یک خانواده ای سه عضو دارد ماهانه 
۴۵ لیتر بنزین دریافت خواهد کــرد. اگر خانواده ۶ نفره 

باشد ماهانه ۹۰ لیتر خواهد شد.
سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی در 
ادامه تصریح کرد: بدین ترتیــب خانوارهای فاقد خودرو 
نیــز می توانند از یارانه بنزین اســتفاده کنند. افرادی هم 
که به بنزین بیشــتری برای خودرو خود نیاز دارند، علاوه 
بر ســهمیه ای که اکنون نیز دارند می توانند از افراد فاقد 

خــودرو تهیه کنند. عملا این مابه تفــاوت ۱۵۰۰ تومان 
تا ســقف ۳۰۰۰ تومان در اختیار خانوارهای فاقد خودرو 
قرار خواهد گرفت. این مصوبه هم وضعیت فعلی را حفظ 
کرده است یعنی قیمت ها تغییری پیدا نخواهد کرد و هم 
خانوارهایی که تا دو خودرو دارند ســهمیه سابق خود را 
دریافت خواهند کرد. ســهمیه خودروهای سوم و بیشتر 
حذف خواهد شــد که عمدتا نیز از اقشــار مرفه جامعه 

هستند.
از ابتدای خرداد ماه خانوارهای فاقد خودرو

یارانه بنزین خواهند گرفت
وی در ادامه خاطرنشان کرد: از سوی دیگر شاهد بازتوزیع 
یارانه بنزین خواهیم بود. نیازی به بنزین اضافه نیســت. 
بخشی از همان بنزین ۳۰۰۰ تومانی در اختیار خانوارهای 
فاقد خودرو قــرار می گیرد. بنابراین  به دنبال این مصوبه 
که ان شــاءالله در صحن نیز باقی مانده و به تایید شورای 
نگهبان نیز برسد دولت اجازه پیدا کرده تا از ابتدای خرداد 
ماه این ســهمیه را به خانوارهای فاقد خودرو دهد. نکته 
مهم این مصوبه این است که باید بستر در بازار فراهم شود 
تا این سهمیه ها در بازار تبادل شود. معادل ریالی آن نباید 
به خانوارها فاقد خودرو داده شود. دولت بعد از انجام این 

کار به یک تنظیم گر تبدیل خواهد شد.

مدیرعامل ســازمان صنایع هوایــی وزارت دفاع گفت: 
دانــش اورهال هواپیماهای تجــاری را به طور کامل در 
شــرایط تحریم به دســت آورده ایم و کاملًا بر این حوزه 
اشراف داریم. به گزارش وزارت دفاع، افشین خواجه فر با 
حضور در برنامه صف اول با بیان این که »سازمان صنایع 
هوایی یکی از ســازمان های وابسته به وزارت دفاع است 
که ماموریت های مختلفی در حوزه هواوفضا دارد«درباره 
آخرین دستاوردهای صنایع هوایی وزارت دفاع اظهار کرد: 
ما شــرکت های مختلفی داریم که در حوزه هواپیماهای 
جنگی و ترابری نظامی، هواپیماهای بدون سرنشــین و 
سبک و موتور هواپیماها فعالیت می کنند.سازمان صنایع 
هوایی در حوزه تجاری به ناوگان عمومی کشور نیز کمک 
می کند، مــا در حوزه هواپیماهای تجاری به دلیل اینکه 
مشابه این هواپیماها را در ناوگان ترابری نظامی داریم از 
تسلط کاملی نســبت به این حوزه برخوردار هستیم. در 
واقع ما از نظر تخصصی به این حوزه تسلط کامل داریم 
و هــر آن چه که برای اورهال هواپیماهای ترابری تجاری 
انجام می دهیم بــا رعایت قوانین و تعاریف مخصوص به 
آن ها اســت.دانش اورهال هواپیماهای تجاری را به طور 
کامل در شــرایط تحریم به دســت آورده ایم و کاملًا بر 

این حوزه اشراف داریم. وی با بیان این که »دانش قطعه 
سازی که از آن با عنوان نهضت قطعه سازی یاد می شود 
به تکامل رســیده است«، تصریح کرد: خودکفایی ما، در 
نهضت قطعه ســازی مسئله ای نیســت که فقط من به 
آن اشــاره کنم بلکه کشورهایی که با آن ها مراوداتی در 
این حوزه داریم و کمک هایــی از ما می خواهند، هنگام 
مشاهده توانمندی ما در حوزه قطعه سازی به خودکفایی 

ما در آن اذعان می کنند.
وی با اشــاره به توانمندی ایران در حوزه ســاخت انواع 
موتور نیز خاطرنشــان کرد: ما در حوزه موتور به حدی 
از خودکفایی رســیده ایم که امــروز می توانیم ۱۰ نوع 
موتــور در کشــور تولید کنیم که بیشــتر آن ها بر روی 
هواپیماهای بدون سرنشین و موشک های کروز استفاده 
می شود. البته صنایع دفاعی ما در حوزه طراحی و ساخت 

موتور های سنگین نیز به خودکفایی رسیده اند.
مدیرعامل ســازمان صنایع هوایــی وزارت دفاع با بیان 
این که »موتور اوج در دو نســخه یا نســل ساخته شده 
است که یکی از آن ها بر روی جنگنده کوثر نصب شده و 
دیگری بر روی جت یاسین نصب خواهد شد« افزود:  ۴۳ 
شرکت دانش بنیان در ساخت این موتور فعال بوده اند. ما 

برنامه مدونی را برای توسعه هواپیمای مسافربری داریم. 
هواپیمای مسافربری ویژگی های خاص خود را دارد حتما 
سعی می کنیم از همکاری های بین المللی استفاده کنیم 
البته کامــلا درون زا فکر می کنیم ولــی برون نگری هم 
داریــم. ما اکنون ۲ یا ۳ کشــور را برای این پروژه نامزد 
کردیم و مشــغول انجام مذاکرات با آن ها هستیم و این 

کشورها نیز از این پروژه استقبال کردند.
وی با اشاره به پروژه جنگنده قاهر بیان کرد: پروژه قاهر  
۱۰ سال قبل رسانه ای و مطرح شد که در خود مجموعه 
ســازمان صنایع هوایی ساخته شــده بود. در این پروژه 
بیشتر نقش توسعه فناوری هدف مجریان شروع آن بوده 
است که یک تیم بسیار قوی و خوب دارند منتها درباره 
این هواپیما در زمان شروع تولید به کاربر مراجعه نشده 
بود که به نوعی یک اشکال محسوب می شود. پروژه قاهر 
در حوزه فناوری به بلوغ کامل رســیده است منتها ما در 
حــوزه محصول تنوع در آن ایجاد کردیم یعنی اواســط 
سال آینده نسخه های خوبی از این هواپیما خواهید دید 

که به نیروهای مسلح واگذار می شوند.
امیر خواجه فرد با بیان این که »نسخه هایی از این هواپیما 
را با نیــاز دو نیروی نظامی کشــورمان تطبیق دادیم و 

آن نیروهــا تیم طراحی را توجیه کردند که تغییراتی در 
آن ایجــاد کردیم«، گفت: پروژه قاهر در نقش هواپیمای 
بدون سرنشــین ظهور خواهــد کرد.دســتیابی به این 
دســتاورد نشان از تسلط جوانان عزیز ما بر این است که 
این هواپیما را بدون خلبان به پرواز دربیاورند به واسطه 
اینکه این هواپیما ویژگی هایی دارد که می تواند به عنوان 
یــک هواپیمای بدون سرنشــین عملیات های خاصی را 
انجام بدهد. وی با بیــان این که »دنیای آینده در حوزه 
هوایی حرف های دیگری را هم برای گفتن دارد«، تاکید 
کرد: در حوزه هواپیمای الکتریکی چند نمونه کار را آغاز 
کردیم و ظرف ســال آینده آزمایــش یک یا دو نمونه را 
آغاز می کنیم. البته پهپادهای الکتریکی ما به بلوغ کامل 
رســیده اند ولی هواپیماهای با سرنشــین الکتریکی به 
برنامه های توســعه ای نیاز دارند. ما پیش از این در حوزه 
ســاخت هواپیماهای بدون سرنشــین الکتریکی تجربه 
کافی را کسب کردیم و اکنون به دنبال طراحی و ساخت 
هواپیماهای باسرنشین الکتریکی هستیم. ما به نحوی در 
صنعت هوایی کار می کنیم که در دهه آینده هیچ عقب 
افتادگی قبل را نداشته باشیم  و بتوانیم محصولات به روز 

را ارائه بدهیم.

سخنگوی کمیسیون انرژی تشریح کرد

سازوکار تخصیص سهمیه بنزین به خانوارهای فاقد خودرو چگونه خواهد بود؟

نسخه بدون سرنشین هواپیمای قاهر سال آینده معرفی می شود

ضرورت رفتار یکسان دولت با حقوق شهروندی
اخیرا سخنگوی دولت درباره جزئیات 
بســته وحدت آفرین دولت به ویژه برای 
ایرانیان خارج از کشــور گفته است: در 
امتداد مسیر عفوی که در حوزه قضایی 
صورت گرفت، دولت هم خود را مکلف 
می داند که همین مســیر را در مجموعه دستگاه های اجرایی کشور طی کند. 
در این زمینه به ویژه برای ایرانیان خارج از کشــور هم بســته وحدت آفرینی 
در نظر گرفته شــده که به تسهیل بازگشت یا فعالیت ایرانیان خارج از کشور، 
حتی آنانی که بعضا خطا هایی مرتکب شــده اند، می تواند منجر شــود. اکنون 
دولت سیزدهم در تلاش است تا با عناوین بسته وحدت آفرین اعتماد عمومی 
فروریخته را احیا کند در حالی که در دهه های اخیر حقوق شهروندی ایرانیان 
بشدت نقض شده اســت و بخشی از ایرانیان داخل و خارج از کشور به سبب 
سیاست های ایدئولوژیک و ســلیقه گرایی به عنوان شهروند درجه دو بحساب 
آمدند و حق شــهروندی آنان اعتباری نداشته است. نمونه بارز این مسئله در 
چندماه گذشــته رخ داده اســت که افرادی به صــورت قانونی ممنوع الخروج 
نبوده اند ولی در گذرگاه فرودگاه مامورین مانع از ســفر آنان شده اند یا بدون 
دلیل پرواز خانواده یکی از چهره های ملی بازگردانده می شــود. از ســویی با 
عفو و آزادی متهمین و زندانیان موافقت می شــود ولی دوباره اخبار بازداشت 
روزنامه نگاران و شــهروندان ادامــه دارد. در قوه مقننه هــم هر روز قوانین 
سختگیرانه تری برای محدودیت آزادی های اجتماعی و دسترسی به اطلاعات 
مطرح می شود. در واقع جامعه با رفتارهای دوگانه در اعتلای حقوق شهروندی 
مواجه اســت و شفافیت و صداقتی در گفتار و رفتار برخی مسئولین نمی بیند 

و افکار عمومی از سخنان آنها اقناع نمی شود. 
یکی از آسیب ها درخصوص حقوق شهروندی، سلیقه گرایی و عدم پایبندی 
به الزامات قانون اساســی اســت. با توجــه به اصول قانون اساســی، حقوق 
شــهروندی، به آن دســته از حقوقی گفته می شــود که هر شخص در کشور 
و جامعــه خود، به عنوان شــهروند می تواند از آن ها برخوردار شــود و دولت 
و ســایر شــهروندان ملزم و مکلف به رعایت آن  ها هستند. در اصل نوزدهم و 
بیستم آمده اســت: مردم  ایران  از هر قوم  و قبیله  که  باشند از حقوق  مساوی  
برخوردارند و رنگ ، نژاد، زبان  و مانند اینها ســبب  امتیــاز نخواهد بود. همه  
افــراد ملت  اعم  از زن  و مرد یکســان  در حمایت  قانون  قــرار دارند و از همه  
حقوق  انسانی ، سیاسی ، اقتصادی ، اجتماعی  و فرهنگی  با رعایت  موازین  اسلام  
برخوردارنــد. ولی در عمل اختلافات جدی در خدمــات دهی دولت به افراد 
جامعه در همه امور بخصوص گزینش ها، استخدام، توزیع رانت، خدمات مالی 
و اقتصادی، آزادی های اجتماعی حتی نوع بازداشــت کردن و حبس کشیدن 
بــرای متهمین و زندانیان وجود دارد و این موضوع در نقاط مرزی و مناطقی 

که اقلیت های قومی و مذهبی سکونت دارند به وضوح قابل مشاهده است.
تضمین حقوق شــهروندی و برابری آحاد ملت نــزد حاکمیت امری مهم 
و ضروری اســت وتبعیض و تحدید و تحقیــر در بلند مدت اعتماد عمومی را 
تخریب می کند. اینــک جامعه تجربه ای که از رفتار مســئولین دارد امنیتی 
شــدن همه امور و شــیوه های نادرســت حکمرانی در حفظ حرمت و کرامت 
انسانی شهروندان است و خواسته یا ناخواسته اعتماد عمومی سلب شده است. 
در واقــع در زمانی که دولت به لحاظ کســب درآمد و جمع آوری منابع مالی 
در شــرایط مطلوبی بوده از جایگاه قدرت و اجبار با روش های مختلفی برخی 
حقوق شــهروندی را نقض کرده است و هنگامی که به سبب کسری بودجه و 
تورم و فلاکت در جایگاه ضعف قرار دارد با بذل و بخشــش آزادی ها و تساهل 

همین مزایایی که جزو حقوق اساسی شهروندان است را به آنان می بخشد.

سرمقاله

مجموعه های اجرایی درباره تفاوت واردات بین 
سامسونگ و آیفون توضیح دهند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت که باید مجموعه های اجرایی به 
این موضوع پاسخ دهند که چه تفاوتی بین واردات تلفن همراه سامسونگ وجود 

دارد که جلوی واردات گوشی مدل آیفون ۱۴ به بعد را گرفته اند.
حجت الله فیروزی در گفت وگو با ایسنا، در واکنش به بخشنامه گمرک مبنی 
بر ممنوعیت واردات گوشــی آیفون ۱۴ به بعد گفــت: مباحث مربوط به حوزه 
رجیســتری از جمله مسائلی است که در اختیار گمرک است پس اینکه بگوییم 

قانون خاصی درباره فلان کالا وجود دارد، چنین چیزی نیست.
وی افزود: دولت برای تنظیم گری بازار کالا و ارز تصمیماتی می گیرد؛ اینکه 
چه تفاوتی بین واردات تلفن همراه مدل سامسونگ و مدل آیفون وجود دارد به 
سیاســت های وارداتی بر می گردد اما اساسا به جهت نیاز استفاده تفاوت خاصی 

وجود ندارد.
ایــن نماینده مجلس در مورد اینکه چرا مجــوز واردات به تلفن همراه مدل 
سامسونگ داده می شــود اما جلوی واردات آیفون مدل ۱۴ به بعد را می گیرند، 
گفت: اینها به سیاست های اجرایی دولت بر می گردد چون تفاوتی بین کالا وجود 
ندارد و هر دو مصرفی است. اگر قرار به محدودیت واردات باشد از آن لحاظ بوده 
که ارزبری نداشته باشد پس اگر قرار باشد که ارزی داده شده تا کالایی وارد شود 

دیگر فرقی نمی کند برند آن کالا چه باشد.
فیروزی در عین حال گفت: البته بعضی وقت ها به جهت آنکه بخواهیم کالای 
کشور متخاصم را تحریم کرده و خریداری نکنیم، جلوی واردات گرفته می شود؛ 

اینها سیاست هایی است که دولت اتخاذ می کند.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن ادامه داد: بر این اساس امکان دارد که این 
سیاست به دلیل مدیریت فضای ارزی و یا بحث تحریم کشور متخاصم باشد و به 

این دلیل ممنوعیت واردات گذاشته باشند.

گشت های مشترک نظارت بر بازار
 در نوروز به  زودی فعال می شوند

وزیر دادگســتری گفت: گشت های مشــترک نظارت بر بازار در ایام نوروز به  
زودی فعال می شوند.

به گزارش ایسنا، امین حسین رحیمی درباره نحوه نظارت بر سفرهای نوروزی 
گفت: دولت یک لایحه دو فوریتی را به مجلس ارسال کرده که هدف آن تشکیل 
ســازمان بازرگانی و تنظیم بازار است چراکه کار تنظیم بازار به معنای نظارت و 
قیمت گذاری و هم بازرســی که به تعزیرات برای رســیدگی به تخلفات منتهی 
شود اکنون چند نهاد متولی دارد. وزیر دادگستری با اشاره به ارائه لایحه تشکیل 
سازمان بازرگانی و تنظیم بازار به مجلس تصریح کرد: اگر این طرح مصوب شده 
و ســازمان مذکور تشکیل شــود، آن گاه امر نظارت و بازرسی در همه زمینه ها 
متمرکز می شــود. در واقع با این کار، یک نهاد مســئول است و به گزارش های 
نظارت و بازرســی رسیدگی می کند. وی ادامه داد: ما با فرض اینکه این سازمان 
فعلًا تشکیل نشده اســت، طرحی را برای ایام نوروز تدوین کردیم تا گشت های 
مشــترک در تعزیرات، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت را صمت فعال کنیم. این 
هماهنگی انجام شده تا گشت های مشترک نظارت بر بازار به زودی فعال شده تا 

نظارت بیشتری بر بازار صورت گیرد.

برگزاری دومین جشنواره دوسالانه طرح های 
فرهنگی مصباح ارتش 

دومین جشنواره دوسالانه طرح های فرهنگی مصباح با حضور سید عبدالرحیم 
موسوی فرمانده کل ارتش در مرکز همایش های کوثر سازمان عقیدتی سیاسی 
ارتش برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی ارتش، دومین جشــنواره دوسالانه 
طرح های فرهنگی مصباح با هدف تقدیر از فرماندهان و روسای عقیدتی سیاسی 
برتــر یگان های ارتش، صبح امروز یکشــنبه ۳۰بهمن با حضور امیر سرلشــکر 
سید عبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش، حجت السلام و المسلمین عباس 
محمدحسنی رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی ارتش، امیر دریادار حبیب الله 
سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش، فرماندهان و روسای ادارات عقیدتی سیاسی 
نیروهای چهارگانه ارتش و فرماندهان برتر یگان ها تابعه آجا در مرکز همایش های 
کوثر سازمان عقیدتی سیاسی ارتش  و به صورت دورسخنی در کلیه یگان های 

ارتش برگزار شد.
در این مراســم از امیر دریادار ســیاری به عنوان رئیس شورای عالی تعالی 
معنوی و بصیرتی، فرمانده و رئیس اداره عقیدتی سیاسی نیروی زمینی ارتش به 
عنوان نیروی برتر و فرماندهان و روســای ادارات عقیدتی سیاسی نیروی پدافند 
هوایی، هوایی، دریایی و ســتاد آجا به دلیل پشــتیبانی شایسته در اجرای این 
طرح ها تقدیر شد. همچنین فرماندهان و مسئولان یگان های برتر آجا نیز مورد 
تقدیر قرار گرفتند. در این مراسم درفش دومین جشنواره مصباح به نیروی زمینی 

ارتش اهدا شد.

اخبار کوتاه

علی اکبر مختاری   


